

WoshipAN ANALYSIS OF BIBLICAL WORSHIP

Baku tem den kin yuz di wod "Woship" insay wan lbs we, den kin yuz am fo difren kondishon den en i kin get som minin den. Sontem, den no bin no se den de yuz di wod di wod en som kayn rilijon den we den kin du fo woship. Wan wan pipul den nid fo no di tin we di Baybul tok bot fo woship, di fridom we i get en di we aw i kin tok.

Fo tok bot istri, pipul den don no se den de abop pan di sta den, den de pe omaje to pipul den we den de imajin na evin, fo gi gift to di san en fo no som pawaful tin den we de na di wol. Di Ju pipul den get den Jiova, di Kristian den get den Krays, di Budist den get den Buddha, di Moslem den get den Allah. Insay ol di kes dem, den kin eksplen som pat pan di pipul dem bihayvya pan omajeshon, respekt, ona, slev en sobmishon.

Den go tink bot baku skripcho den fo no aw God don sho inef wit respekt fo woship we posin kin gri wit. Den go du wan Ol Testament rivyu fcs, don den go du di At fo Motalman en las las wan rivyu fo di Nyu Testament refrans den. Wi go don dis stadi bay we wi go tok smol bot di minin fo woship as God no.

Old Testament Review

Wi go get sens fo no bot di tin den we de insay woship wit respekt fo di Ol Testament tru wan stadi bot som impotant pipul den. Di posin den we wi go tok bot ditayli don ya na: Ken en Ebel, Noa, Ebram, Mozis en Eron, Devid, Ezikaya en Ana.

Di speshal ofrin den we Ken en Ebel bin de gi, de sho klia wan se den fo woship God, pan ol we Ken bin kam fo no se di Masta no bin de tek in gift. Den bin gri fo tek di ofrin we Ebel bin gi. Den no bin gri fo gi Ken in ofrin. From di Jenesis stori, den lef di wan we de rid fo tink if di wan den we bin de pik di program no bin get rayt fo du am ol if oda tin, lek di we aw Ken bin de biev ol di we aw i bin bi, bin mek den no gri fo tek in gift (Jenesis 4: 3-7). Di Aposul Pol bin tok bot dis tin we apin na Di Ibru Pipul Den 11 usay i bin tok se bikos of fet, Ebel in sakrifays bete pas Ken in yon.

Bot Noa, Jenesis 6 -10 tok se i bin get fayn fayn tin den na di Masta in yay en i bin obe ol wetin di Masta tel am fo du. We Noa komot na di ak, i bil olta fo God en gi am bon ofrin den na di olta. Di posin we rayt Jenesis se di Masta bin si den ofrin den ya fayn fayn wan en as a rizulta i mek di agriment fo di renbo.

Ebram bin de mek bon ofrin den bak to di Masta. Di ofrin we in pikin Ayzak bin gi na Jenesis 22 na bin speshal tin. Ebram bin get patikyula instrakshon den en i bin obe den. Bot di tin we impotant to wi na dat Ebram bin tok bot wetin i du to Ayzak as woship.

Bifo yu go bifo notis se insay di egzampul den we wi don tok bot, woship bin get di tin den we de mek posin obe, fo prich ofrin, speshal akt fo oma en fo get fet.

Wan istri bot di Ju pipul den en di big big we aw den komot na Ijpt onda di lidaship fo Mozis en Eron, de na di buk we nem Eksodos. Di posin we de rid kin no bot di Festival fo Bred we No Get Yist en di Pasova ivin. Mozis bin tich di pipul den se: 'Una fo du dis tin fo una en una pikin den sote go.' Insay di ia den we bin de afta dat, den bin fo eksplen di Pasova rite as "Pasova sakrifays" to di

Lod; wan ofrin we de tok bot di fcs Pasova sakrifays. Skripcho se: "En di pipul den butu en woship" (Eks.12:27).

Mozis bin get from di Masta buku buku lo den we fo bi di benefit fo di Ju pipul den sivil en rilijon lo. Insay di Ten Komandment den we pipul den sabi, na den wan ya: 'Una no fo woship oda God den' (Eksodws 20). Dis komandment bin sho di Masta in tranga jelbs fo pe atenshon, slev en respekt we den bin de gi to god en aydol den we tan lek am. Di konklushon ya na dat di Masta bin ikwal fo bi slev en fo de sav God wit woship. Dis konklushon de strong mo pan di tin den we apin na Eksodws 32: 8 usay insay di Masta in wad den: 'Den mek fo densef wan kaw pikin we don rotin en woship am en sakrifays to am en se (den se), dis na yu god, . O Izrel, we pul yu komot na Ijpt.'

Insay Eksodws 34 den si Mozis de tok to di Masta en 'i de butu donj di wol fo woship.' Insay dis egzampul, woship inklud fo pre to di Masta fo di Izrelayt neshon en fo ombul. Eksodws 34 get bak di Lo we se fo obe di agriment we posin fo woship.

Den gi oda tin den bot woship na Eksodws 35: 21. Den bin tel di pipul den fo gi gift en wok fo bil wan ples we oli. 'En olman we in at bin de mek i fil en olman we in spirit bin de mek i want fo du sontin, kam en brij di Masta in kontribyushon fo di wok we di tent fo mit en fo ol di wok we i de du en fo di oli klos den.' Di tin we wi de tok mo bot na fo put an pan God biznes en fo get at we go gri wit wetin i de du.

Insay di tem we Mozis bin de wok, i bin de enkorej in pipul den fo obe di lo den, di lo den, di komandment den en di odinans den we komot from di Masta. Fo obe, wit prea, savis, devoshon, demonstreshon fo put yusef onda, ofrin, ritual aktiviti en stir at en spirit den kin no insay di eria fo woship. Di tin den we wi don tok bot op de sho mo bot den tin ya fo woship insay formal en informal we. Insay in somari we den rayt insay Ditaronomi 30 Mozis bin tok bot wan rili important tin we difren from woship; layf wit blesin o day wit swe. In oda wad den, den bin de sho se woship de kontinyu fo woship en i de pe atenshon pan wan we fo liv.

Oda egzampul den bot woship de buku na di Ol Testament Wan nid fo js tink bot wetin Devid, Solomon, Daniel en buku oda pipul den tok fo si dis tru tin. Na wan tu oda Ol Testament skripcho den nomo wi go tok bot we wi de tray fo get sens fo no bot di istri we de arawnd di woship we den bin de woship na di Ol Testament.

Insay Sam 2: 11 Devid tel di pipul den fo woship wit respekt, fo gladi wit shek shek. Insay wan prea we Devid rayt na Sam 86, i se fo owo God in nem na fo woship. Devid bin enkorej di pipul den fo prez Jiova insay Sam 95 se: 'Una kam, le wi sij to Jiova wit gladi at; ... Le wi kam bifo In fes wit tenki;

Le wi ala wit gladi at to am wit sam ... Kam, le wi woship en butu; Le wi nil donj bifo PAPA GDD we mek wi."

Buku pan di kij den na Izrel afta Devid en Solomon no bin du wetin rayt na di Masta in yay. Den no bin lisen to di buk we get Jiova in lo we Mozis bin gi. Bot tu kij den bin de we bin tray fo mek di Masta in we den kam bak. Den bin pwel di aydol den we bin de na di ay ples den en tich di pipul den fo mek densef oli bifo PAPA GDD. Kij Ezikaya en Kij Josaya rili difren we den gi den layf to God en we den de mek nyu woship di rayt we, mo we den de tok bot aw fo woship di Pasova. II Kronikul 29 tok bot di tin den we Kij Ezikaya bin du fo mek den mek di Pasova odinans bak. Na dis tem, di Pasova woship bin get fo du wit: bon ofrin, sij den we den kin akompan wit trompet (dat na, wit Devid in inschrumen den), di sij den we den kin sij we den kin sij wan korekt we di asembli de woship, fo sho se den ombul — fo butu, en sij den fo prez en gladi. Di eksperiens den we Kij

Josaya bin get, de na Sken Kronikul 34 en 35. Vas 31 na chapta 34 rayt di agriment we Kij Josaya bin mek wit di Masta se: "Fo kip in lo den, in testimoni en in lo den wit ol in at en wit ol in sol ."

Chapta 1 pan 1st Samiel de tok bot wan stori we rili toch wi at bot Ana. Den bin don lck in bele, en i beg Jiova fo luk in sofa en memba am. Di woship we den bin de woship Ana bin get fo du wit sakrifays, pre tranga wan en wan vaw. I se, 'A don ton mi sol to PAPA GDD' (Fos Samiel 1: 15). Di Baybul se di Masta memba am en i memba in promis fo gi di pikin (Samuel) to di Masta.

Naw insay ɔl di egzampul den we wi dɔn tɔk bɔt, sɔm kwaliti den de sho en den de mek wan freym fɔ wɔship di Masta insay di bɔda den na di Ol Testament.

Fɔ sɔmariz, den tin ya we pɔsin kin si:

- Fɔ obe (to speshal en bak jenɛrik kɔmand den)
- Prezɛnt ɔfrin
- Speshal akt fɔ ɔmajɛ
- Kɔmyunikeshɔn (dayrɛkt en tru prea)
- Ritual (spesifi k egzampul we den cit na di Pasova mɛmorial)
- Savis en devoshɔn
- Kɔntribyushɔn (gift en wok)
- Spiritual involvment
- Rivenshɔn
- Glori fɔ Gɔd in nem
- Siŋ den we den de akɔmpan wit trɔmpɛt
- Siŋ den we get kɔrɛkt, siŋ den we de prez en gladi
- ɔmbul
- Vaw

Den bin mol den tin ya fɔ bi fɔmal en infɔmal aspek den en den bin no se na wɔship. Den bin de fɛn di fɔmal pat den na ritual aktiviti den we di Masta bin de kɔmand; lɛk fɔ mek sakrifays den we den kin bɔn na ɔlta en fɔ obe di lɔ den we de arawnd di fɔs agriment. Pɔl tɔk insay Di Ibru Pipul Den 9: 1 bɔt di fɔmaliti den we di fɔs agriment bin get se: "di fɔs agriment bin get lɔ den fɔ wɔship Gɔd en di oli ples na dis wɔl" en insay vas 9 'den kin gi gift en sakrifays den we nɔ go ebul fɔ mek di pɔsin we de wɔship pafɛkt." kɔnshɛns." Di infɔmal pat bin sho pan di involvment we di at involv fɔ kɔndɔkt layf we go mek di Masta gladi. Mozis bin gi di rayt abit fɔ tink: "A dɔn put layf en day bifo una, di blɛsin en di swɛ. So una pik layf so dat una en yu pikin den go liv bay we una lɛk PAPA GɔD we na una Gɔd, obe in vɔys, en ol am tranga wan' (Ditarɔnɔmi 30: 19-20). Fɔ wɔship na fɔ liv; if nɔto dat, na fɔ day.

Di At fɔ Mɔtalman

Dɔn Gɔd se, 'Lɛ wi mek mɔtalman lɛk wi, lɛk wi, en lɛ den rul oba ... ɔl di wɔl ... So Gɔd mek mɔtalman lɛk in yon, na Gɔd mek am.' (Jɛnɛsis 1: 26-7 NIV). Di Masta Gɔd mek di man wit dɔti na grɔn en blo insay in nos di briz we de gi layf, en di man bi pɔsin we get layf (nephesh) [sol – KJV & ASV] (Jɛnɛsis 2: 7 NIV).

So, Gɔd in krieshɔn we den kɔl man, 'adam, bi living being - wan krieshɔn we get - imɔshɔn, want, filin, maynd, sol en wit di abiliti fɔ rul, get dominɔn en mek disizhɔn.

Gɔd bin kɔl Devid as man afta mi yon at (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 13: 22).

We di Faresi den aks Jizos kwestyon bot di lo we pas ol, i ansa se: "Lek di Masta we na yu God wit ol yu at [lebab (OT) kardia (NT)] en wit ol yu sol [nephesh (OT); psucheé (NT)] en wit ol yu maynd' [me`od (OT) dianoia (NT) trenk o pawa] {we den kot from Ditaronomi 6: 5}. Dis na di fos lo we pas ol. En di sekon wan tan lek am: 'Lek yu neba lek aw yu lek yusef' {we den kot from Levitikos 19: 18}. Ol di lo en di Profet den de hang pan den tu lo ya' (Matyu 22: 37-40).

Pol we i bin de tok bot prichin bin tok se "Bot den no ol obe di gud nyuz. Bikos Ayzaya se, 'Masta, udat biliv wetin wi tel am fo du?' So fet de kam bay we wi yeri, en yeri bay God in wod. Bot a de se, den no yeri? Yes fo tru: 'Den sawnd don go olsay na di wol, En den wod don go olsay na di wol'" (Leta Fo Rom 10: 16-18).

In wan sins yeri kin inklud ridin, insay dat infomeshon de pas from di rayta to di wan we de rid, di sem lek if den tok am. So, fo yeri inklud fo get infomeshon ileksef na fo yeri o fo si. Bot fet min mo pas fo yeri o rid lek aw wi don si op. So, fo biliv fet, en fo yeri, no jos nid fo get no en ondastand. Infakt, fo mek posin get fet we biliv sontin fo apin na in at (noto di blod pomp we posin kin get) we kin mek i du som kayn tin. "Fo tru, we pipul den we noto Ju, we no get di lo, de du tin den we di lo se den fo du, sontem fo du wetin rayt, sori-at, ombul en fetful, den na lo fo densef, pan ol we den no get di lo, bikos den de sho se den rayt wetin di lo se na den at, den konshens sef de witnes, en den tink naw de kondem den, naw den de ivin difend den" (Leta Fo Rom 2: 14-16).

So, wetin na man in at? Na in maynd, intelekt, tink proses, sidom ples fo imoshon, insay in sef, konshens, sol o motalman bren (wan sentral proses wit in big intanent storaj we sontem fiba kompyuta)?

From di Nyu Baybul Dikshonari posin go fen dis diskripshon en difinishon fo "at." Insay di Ol Testament den yuz di lbru wod den leb en lebab difren we den.

a. Fizik o fichural ('midst'; 29 tem).

b. Posin in pasonal, insay layf, o abit in jonaral (257 tem, egz., Eks. 9: 14; 1 Sa. 16: 7; Gn. 20: 5).

c. di imoshonal stet dem fo konsens, we den kin foshon na di bodi (166 tem); we posin chak (1 Sa.25: 36); gladi o sori-at (Joj 18: 20; 1 Sa. 1: 8); we posin de wori (1 Sa. 4: 13); maynd en fred (Jen. 42: 28); lov (2 Sa. 14: 1).

d. Intelektual aktiviti den (204 tem); atenshon (Eks. 7: 23); fo tink gud wan (Dt. 7: 17); memori (Dt. 4: 9); ondastandin (Fos Kirj 3: 9); teknikol skil (Eks. 28: 3) (lat tu = 'maynd' na RSV).

e. Volition or purpose (195 tem; 1 Sa. 2:35), dis na wan pan di we den we den kin yuz di wod we den kin yuz mo. (H. Wheeler Robinson)

Insay di Nyu Testament den yuz di Grik wod kardia. "I (di at) no de los in bodi refrens oltogeda, bikos den mek am wit 'bodi' (2 Kor. 3: 3), bot na di say we di wil (egz. Mak. 3: 5), di sens (egz., Mak. 2: 6, 8), en fo fil (egz., Lyuk 24: 32). Dis min se 'at' de kam nia di NT wod den fo min di total 'posin'" {di wan ol man - } (C. Ryder Smith).

"Di lbru pipul den bin de tink bot subjektiv eksperiens pas objektif, sayens obshobishon, en dat bin mek den avoyd di modan mistek we na fo ova-dipatment. Na bin di wan ol man, wit ol in kwaliti den, bodi, sens en maynd we di lbru pipul den bin de tink en tok bot, en den bin de tink bot di at as di govmnt senta fo ol den tin ya. Na di at we de mek motalman, o animal, wetin i bi, en de gayd ol wetin i de du (Pr. 4: 23). Karakta, posin, wil en maynd na modan wod den we ol de sho sontin we get di minin fo 'at' insay di we aw den de yuz am na di Baybul.

"Yahweh no di at fo enibodi en i no de ful am wit di we aw posin de luk am na do (1 Sa. 16: 7), bot wan prea we fit na, pan ol dat, fo mek i luk en no di at (Sam 139: 23), en mek i klin (Sam 51: 10). 'Nyu at' fo bi di tin we di wiked pipul den want fo du (Izik. 18: 31), en dat go min se God in lo no fo jos komot na do igen, bot i fo 'rayt na di at' en mek i klin (Je. 31: 33).

“Na so, na di at, we na di spring fɔ ɔl wetin pɔsin want, fɔ de gayd am (Pr. 4: 23), ɛn di ticha de aim fɔ win in student in at to di rayt we (Pr. 23: 26).

“Na di wan den we get klin at go si Gɔd (Mat 5: 8), ɛn na bikɔs Krays de na in at bay fet, di oli wan den go ebul fɔ ɔndastand di lov we Gɔd get (Efi. 3: 17)” (NYU BAYBUL DIKSHɔNARI, Inta-varsiti Prɛs, Tyndale House Publishers, Inc.).

Di mɔtalman bren na di kɔntrol senta fɔ ɔl di mɔtalman aktiviti. ɔl in wok den we den tek am togɛda de mek di wan ol man, di pɔsin ie:

- a. Di fizikal sɛkshɔn we de proses ɔl di data ɛn infɔmeshɔn we get fɔ du wit di impɔtant bɔdi wok.
- b. i tan lɛk se di mental pat na di pat pan di bren we de get di fɔs tin dem ɛn ɔda ɛksternal infɔmeshɔn fɔ prɔses, analɔz, sɔt, kɔmpɛr, stɔr ɛn rɛtriv we den nid fɔ disayd ɛn den kin kɔl am di intellektual sɛkshɔn.
- c. Bɔku tɛm den kin kɔl di pat pan di we aw pɔsin de fil ɛn di we aw i de fil, di at, di pɔsin we de insay pɔsin ɔ di say we i de fil. Na ya pɔsin kin fɛn lov, et, fred, kɔrej, trɔst, integriti, kɔnshɛns, abit ɛn filin. Wi fɔ no se pɔsin in kɔnshɛns kin tren fɔ gri wit difrɛn abit den, pɔsin in abit kin bi gud ɔ bad ɛn pɔsin in filin kin bi bay wetin i tink ɔ biliv pas fɔ no ɛn di tru tin den.

Kɔnklushɔn

Di at Na da pat pan mɔtalman we den mek lɛk Gɔd ɛn i nɔ kin rili bi ɔl di bɔdi. Mɔtalman kin tren in at fɔ du gud ɔ fɔ du bad. Na insay pɔsin in at we mɔtalman fɔ wɔship. Jizɔs bin tɔk insay Lyuk

17:20-21”

Gɔd in kiɔndɔm nɔ de kam wit yu tek tɛm wach, ɛn pipul den nɔ go se, ‘Na ya i de,’ ɔ ‘Na de i de,’ bikɔs Gɔd in kiɔndɔm de insay yu .”

Man in wɔship fɔ bi tru ɛn rial; insay spirit ɛn insay trut ɛn wit filin ɛn filin. ɛni wok we den kin du jɔs fɔ “of” wan kɔmand ɔ fɔ “fulful” sɔm tin we den tink se den fɔ du, i tan lɛk se na rilijɔn we den kin du fɔ tray fɔ mek pɔsin sev. Rif Apendiks 1 ɛn 2 na di Buk fɔ

Apendiks fɔ no bɔt di at. [Di At fɔ Mɔtalman nɔto pat pan An Analysis of Biblical Worship.]

New Testament Review

Bɔku Nyu Testament pat den de we de tɔk dairekt wan bɔt sɔm pat pan wɔship. Den go tink bɔt den tin ya fɔs fɔ di rizin fɔ no di tin den ɔ di kwaliti den we rili de difayn wɔship. Bɔku pan den kwaliti ya go bi gud tin, bɔt sɔm go kɔmɔt frɔm di bad we aw den de kɔrɛkt difrɛn tin den we kin apin. Den de stɔdi bɔku ɛgzampul den bɔt di we aw pipul den de wɔship Gɔd. Las, wi nid fɔ no us wɔship strɔkchɔ, if ɛni wan de, we wi kin si klia wan frɔm skripchɔ.

Elements of New Testament Worship

Wi rivyu fɔ wɔship insay di kɔntɛks fɔ di Ol Testament skripchɔ den sho bɔku tin den. Bikɔs di Kristian rilijɔn na fulfilment fɔ di Ol Testament prɔfesi ɛn bikɔs den bin gi di Ol Testament skripchɔ den fɔ di rizin den fɔ tich, fɔ tren fɔ du wetin rayt, as ɛgzampul fɔ wi (Fɔs Lɛta Fɔ Kɔrint 10 ɛn Sɛken Lɛta To Timoti 3: 16),

wi fɔ tink bifo tɛm sɔm Nyu Tɛstament ridandans insay di kwaliti fɔ wɔship. Na di ɔda say di Ju pipul dɛn bin no se di Kristian wɔship difrɛn frɔm di wan we de insay di Lɔ en dɛn tradishɔn “Dis man de mek pipul dɛn wɔship Gɔd we nɔ gri wit di Lɔ” (Di Apɔsul Dɛn Wok [Akt] 13: 18).

As egzampul, wi bin si se savis to sɔntin ɔ to pɔsin we pɔsin bi, na fɔ wɔship frɔm wan Ol Tɛstament pɔynt, ileksef na aydɔl ɔ to di Masta. Dɛn kin kɛr dis kwaliti bak insay Nyu Tɛstament tichin dɛn. Krays bin pe atɛnshɔn mɔ pan savis we dɛn de dayrɛkt di rayt we lek aw i de na Matyu 4: 10; ie, in

rebuking Setan, Krays kot Ditarɔnɔmi 6: 13 — ‘Una fɔ wɔship PAPA GɔD we na una Gɔd en sav am nɔmɔ.’ Pɔl tɔk bɔt savis na bɔku say dɛn lek aw i de na Lɛta Fɔ Rom 12: 11 — ‘Una nɔ fɔ de bien fɔ wok tranga wan, fɔ get zil wit spirit,

fɔ sav di Masta. Savis min fɔ wɔship bɔt nɔto fɔ wɔship nɔmɔ. Dɔn bak, wi savis kin bi mistek en, as a so, wi nɔ kin fayn fɔ di Masta.

If savis fɔ dayrɛkt fayn, dɛn fɔ obe patikyula en jɛnɛrik kɔmand fɔ bi rili besik fɔ wɔship. Krays bin ekspiriens dɛn tin ya: ‘Pan ɔl we in na bin Pikin, i lan fɔ obe frɔm di tin dɛn we i bin de sɔfa’ (Di Ibru Pipul Dɛn 5.8). Insay Lɛta Fɔ Kɔlɔse 1: 10 Pɔl tɔk bɔt di nid fɔ ‘fɔ mek i gladi pan ɔltin.’ Fɔ sho se i ɔmbul na wan fayn kwaliti fɔ wɔship we dɛn kin si bak insay di Nyu Tɛstament, lek insay Fɔs Lɛta Fɔ Kɔrint 14: 25 — ‘i go fɔdɔm na in fes en wɔship Gɔd.’ Dis vas de tɔk bɔt nyu biliva we dɛn dɔn kɔndɛm en we no se i nid fɔ respɛkt en fred.

Bɔt Krays bin rili introduks nyu ɛmpɛshment fɔ wɔship insay in tɔk to di Samɛritan uman, Jɔn 4: 20f. I bin chalɛnj tradishɔn bay we i bin tɔk se nɔto ‘dis mawnten’ (Di Samɛritan dɛn bin de tɔk se dɛn get di sem prɔpati we di Ju pipul dɛn get. I go bi se di mawnten we dɛn bin de wɔship na Mawnt Gerizim we dɛn tɔk bɔt na Ditarɔnɔmi 11: 29) ɔ Jerusɛlɛm (we di Ju pipul dɛn bin gɛda) na di ples we dɛn lek fɔ de wɔship. Bifo dat, di tɛm ‘naw na, we di tru tru wɔship dɛn go wɔship di Papa wit Spirit en wit tru; fɔ dɛn kayn pipul dɛn de, di Papa de tray fɔ bi pipul dɛn we de wɔship am. Gɔd na Spirit en di wan dɛn we de wɔship am fɔ wɔship wit Spirit en tru.’ Wi fɔ ɔndastand wetin dɛn min ya so dat wi go ebul fɔ wɔship Jiova fayn fayn wan.

Wi nɔ get wan dawt, di ɛmpɛshment na di spiritual pas di bɔdi

dat na di ples fɔ wɔship. Tru wɔship na tru tru wɔship, fetful, wit tru tru wɔship — we gri wit wetin pɔsin want ɔ we pɔsin kin gladi. Spiritual wɔship involv di at en sol, da insay pat pan mɔtalman we dɛn mek lek Gɔd. Dis kɔnsept de riprɛsɛnt wan big chɛnj na di polisi; Pɔl bin tich di Kɔlɔse Chɔch se Krays nel di Ol Lɔ na di Krɔs.

Wan ɔda tin we dɛn tɔk bɔt along dis layn na Lɛta Fɔ Filipay 3: 3. Pɔl se Kristian dɛn de wɔship wit Gɔd in Spirit en get glori pan Krays Jizɔs we dɛn nɔ de put kɔnfidɛns pan mɔtalman tradishɔn.

Naw Kristian dɛn ebul fɔ mɛzɔ if di Masta in Spirit de lid dɛn bay we dɛn kɔmpia dɛn bihayvya wit di fayn kwaliti dɛn we Skripchɔ dɔn sho. Pɔl bin rayt bɔku bɔku Spiritual kwaliti dɛn insay in lɛta dɛn to di chɔch dɛn na Rom (chapta 12 & 13), Galeshya (chapta 5), Efisɔs (chapta 4-6) en Kɔlɔse (chapta 3). Dɛn vas dɛn ya de go bifo bikɔs dɛn de sho difrɛns bitwin di kwaliti dɛn we mɔtalman get we nɔ get wan valyu wit di wan dɛn we di spiritual man get. Di fɔs wan dɛn kɔmɔt frɔm di tin dɛn we mɔtalman want; di las wan dɛn kɔmɔt frɔm di want fɔ waka wit Gɔd. Di egzampul we Pɔl bin put insay di lɛta we dɛn rayt na Galeshya de sho di fet-fet we de insay mɔtalman. Pɔl inɛf bin get dis kɔnflikt we de insay am akɔdin to Lɛta Fɔ Rom 7.

Dɛn de tɔk bɔt Kristian abit bay lɔv, gladi at, pis, pɛshɛnt [fɔ tinap tranga wan, fɔ bia, fɔ kɔntinyu fɔ bia] gud, gud, fetful, saful, kɔntrol yusef. ɔl dɛn tin ya de alaw pɔsin fɔ wɔship wit di Spirit bikɔs dɛn de ɔnɔ wi Masta. Kristian

den fɔ falamakata Gɔd, fɔ de fɔgiv, fɔ get sɔri-at, fɔ tɔk wɔd den we go ɛp den, ɛn fɔ kɔrɛkt dɛnsɛf. Lɛta Fɔ Rom 12: 1 tɔk mɔ bɔt di las tin: "...Una fɔ gi una bɔdi as sakrifays we get layf ɛn oli, we Gɔd go gri wit, we na una spiritual savis fɔ wɔship." Pɔl bin de tɔk bɔt spiritual bihayvya, di spirit fɔ wɔship, we difrɛn frɔm di wɔl bihayvya. Dat min se, bɔku pan di pipul den bin prɛzɛnt wan norm we nɔ bin fayn na di Masta in yay. Kristian den fɔ get difrɛn tin fɔ du. Den fɔ sɛt den apat insay wan spirit fɔ wɔship di Masta we de kontinyu ɛn we de kɔba atribyut den we na ɔnɔ, slev, obe, rɛspɛkt, rɛspɛkt, ɔmbul, ɛn ɔda tin den Den fɔ ful-ɔp wit di spirit, fɔ kɔndɔkt den layf go bifo wan ay plɛn, we de tɔk to dɛnsɛf lɛk aw i de na Lɛta Fɔ ɛfisis 5: 19 - 21 "den de tɔk to dɛnsɛf wit sam ɛn siŋ ɛn siŋ den we get fɔ du wit Gɔd biznɛs, . siŋ ɛn mek myuzik wit yu at (insay yu at - NKJV) to di Masta; wi de tɛl Gɔd tenki ɔltɛm wit wi Masta Jizɔs Krays in nem to Gɔd, we na di Papa; ɛn una fɔ put unasɛf ɔnda unasɛf bikɔs una de fred Krays." Di tu men pat den we de kam bien ya de mek dis tim bɛtɛ;

a. "So dat una go waka di we we fit fɔ PAPA GDD, fɔ mek i gladi pan ɔltin, ɛn bia frut pan ɛni gud wok ɛn fɔ no mɔ bɔt Gɔd" (Lɛta Fɔ Kɔlɔse 1: 10).

b. "Lɛ Krays in wɔd de insay una, wit ɔl di sens we una de tich ɛn advays una kɔmpin wit sam ɛn siŋ den ɛn siŋ den we get fɔ du wit Gɔd biznɛs, ɛn siŋ wit tenki na una at to Gɔd. ɛn ɛnitin we una de du wit wɔd ɔ du, du ɔltin insay di Masta Jizɔs in nem, ɛn tɛl Gɔd we na di Papa tenki tru am" (Lɛta Fɔ Kɔlɔse 3: 16-17).

Di men pɔynt ya na dat wi fɔ mek Gɔd sidɔm na wi at; wi fɔ get fayn abit den lɛk aw skripchɔ sho. ɔnda den kɔndishɔn ya, ples de fɔ wɔship. Den go gri fɔ ɔna, rɛspɛkt, obe ɛn lɔv klia wan ɛn klia wan.

ɔda Wɔship

Den bin tray fɔ no kɔrɛkt wan di aspek dɛm fɔ wɔship we de pe atɛnshɔn pan wi Masta. Den dɔn tɔk bɔt dis wɔship se na tru ɛn tru tru wɔship, ɛn i get di tin den we pɔsin want we de insay di Oli rayt. Bɔt, skripchɔ de tɔk bɔt fɔ natin, ignorant, debul ɛn aydɔl oriented, pipul oriented, enjɛl ɛn ɛsti (nature) wɔship. Di skripchɔ den kin tek den fɔmat den se den get kwaliti den fɔ wɔship. Bɔku tɛm, pipul den kin tɔk bad bɔt den tin ya we kin apin we den de wɔship Gɔd ɛn den kin agens tru wɔship. Den gi wi ɛgzampul den we de kam bien fɔ mek wi tink bɔt am.

Ignorant worship

Di tɔk we Krays bin tɔk wit di Samɛritan uman nɔ bin jɔs de difayn di spiritual aspek fɔ tru wɔship, bɔt i bin difayn bak di kweshɔn bɔt ignorant wɔship. Insay Jɔn 4: 27 Jizɔs bin tɛl di uman se di Samɛritan neshɔn de wɔship we den nɔ no natin. Di Ju pipul den bin de sev am, bɔt stil di tu neshɔn den bin avɔyd fɔ du mami ɛn dadi biznɛs wit di kɔntri bikɔs sɔm pan den na bikɔs den kɔmɔt na difrɛn trayb den.

Di voyd wɔship we di Samɛritan den bin de wɔship as Krays bin dɔn no, sɔntɛm bin de tɔk bɔt di tin we de apin na Sɛkɛn Kirij 17: 27- 41. Vas 41 gi sɔmtin: "So pan ɔl we den neshɔn ya (Samaritan den) bin de fred di Masta, den bin de sav den aydɔl den bak (den kin put am na di os den we de na di mawnten den); den pikin den bak ɛn den granpikin den, jɔs lɛk aw den papa den bin de du [tradishɔn], na so den de du tide." Paradoksal, den bin de fred di Masta yet den bin de wɔship den aydɔl den. At least tu lɛsin den de insay ya. Fɔs, wi fɔ chɛk fɔ tru di tradishɔn den we ɛni jɛnɛreshɔn dɔn gi. Insay di kes we wi dɔn tɔk bɔt, den bin de mek pipul den nɔ no natin ɛn lay lay wɔship fɔ lɔng lɔng tɛm. Sɛkɔn, di Samɛritan den, as pipul den we kɔmɔt na difrɛn trayb, di Ju pipul den nɔ bin gri wit den. Dis ples we den bin de mek pipul den nɔ get wanwɔd wit den kɔlɔ ɛn tin den we bin de ambɔg den, sɔntɛm bin mek di Samɛritan den nɔ bin ebul fɔ wɔship Gɔd we den kin gri wit. Wi nid fɔ de wach frɔm di prayz fɔ di rays, ɛritij, soshal stej ɛn tradishɔn.

We Pɔl bin de tɔk to di man den na Atɛns (Di Apɔsul Den Wok [Akt] 17: 22f) i bin no den rilijɔn kɔlchɔ. Bɔt i bin gri bak se den de wɔship we den nɔ no natin - to Gɔd we den nɔ no." Pɔl mek difrɛns bitwin di we aw den de wɔship (dat na fɔ put aydɔl, tɛmpul, imej, art, silva, ston, ɛn ɔda tin den) ɛn tru wɔship. I sɔpɔt di wɔd den we

Mozis, Devid, Solomɔn ɛn ɔda pipul den bin tɔk na Di Apɔsul Den Wok [Akt] 17.27 – 28 “so dat den fɔ luk fɔ Gɔd, if sɔntɛm den go grop fɔ am ɛn fɛn am, pan ɔl we i no de fa frɔm wi ɔl; bikɔs na insay Am wi de liv ɛn muv ɛn de.’ Den nɔ bin no natin bɔt di we aw den bin de wɔship den bikɔs den bin de tray fɔ tɔk to dɛnsɛf ɛn fɔ rich to di Masta. Bɔt stil den bin get wan we fɔ wɔship bikɔs di tin den we den bin de du bin get fɔ du wit savis, gift, ɛn ɔganayz bak. Notis se di kot we de ɔp de sho se pɔsin go kɔntinyu fɔ get tayt padi biznɛs wit Gɔd.

Pipul Wɔship

Pipul wɔship kwik kwik wan bin de na di Chɔch na Kɔrint. Insay Fɔs Leta Fɔ Kɔrint 1: 12 Pɔl tɔk bɔt aw di kɔngrigeshɔn sheb akɔdin to di we aw pipul den de biev; ‘ɛni wan pan una de se, ‘Mi na Pɔl’ ɛn ‘Mi na Apɔls’ ɛn ‘Mi na Sifas’ ɛn ‘Mi na Krays’. I go bi se na kɔngrigeshɔn we get etnik grup den bin mek den difrɛns ya. Di men tin we Pɔl bin de prich to di pipul den we nɔto Ju, sɔntɛm Apɔls to di Grik den, ɛn Pita to di Ju pipul den. Di denja we bin de ya na dat, den bin de pe atɛnshɔn ɛn ɔnɔ mɔ pan di wan wan ticha den ɛn nɔto fɔ Krays nɔmɔ. Dis polarizeshɔn bin mek ples nɔ bin de we go fayn fɔ tru wɔship. Di lɛsin fɔ wi na jɔs dis: wi fet fɔ de pan Krays ɛn nɔto pan wan, Kristian pɔsin we de oba wi.

Enjel Wɔship

Pɔl tɔk bɔt enjel wɔship na Leta Fɔ Kɔlɔse 2: 18. Vas 8 na dis chapta tɔk bak bɔt di kɔndishɔn den fɔ wɔship we di tin den we Gɔd mek (esthetic appeal), di tradishɔn den, di tin den we mɔtalman de tink bɔt, ɛn ɔda tin den de gayd. Mɛmba se Kɔlɔse bin de pan di pawa we di Ju pipul den, Grik den ɛn ɔda pipul den we get sɛns bin get. Vain Worship

Ayzaya 29: 13 na Krays kot am (Matyu 15: 8-9) we i bin de kɔs di Faresi ɛn Skraib den we bin mek Gɔd in wɔd no get pawa fɔ di tradishɔn. Di ansa we i bin ansa na: ‘Dis pipul den de ɔnɔ mi wit den lip, bɔt den at de fa frɔm mi. Bɔt na fɔ natin den de wɔship mi, ɛn den de tich mɔtalman in lɔ den lek aw den de tich.’ Krays bin put den pipul ya as ipokrit. Fɔ wɔship fɔ natin kin apin bay we pɔsin de du tradishɔnal rilijɔn den we i nɔ no wetin mek i want fɔ wɔship; i kin apin ɔnda di sikɔstɛms fɔ go tru sɔm muvment den we nɔ get rayt at involvment. Dis kɔnsɛpt na in Pɔl sho insay Fɔs Leta Fɔ Kɔrint 11 bɔt aw fɔ it di Masta in Ipa.

Vain worship de sho bak insay Pɔl in leta to di Galeshya chɔch (chapta 3). Den Kristian ya bin get di spirit bay we den yeri wit fet, bɔt stil den bin go bak to di Lɔ ɛn tray fɔ mek den bi pɔsin we de du wetin di lɔ se. Dis fɔ wɔship we natin na bikɔs den nɔ bin get bɛtɛ fet; den nɔ bin ebul fɔ kɔntinyu fɔ gro insay Krays.

Debul ɛn Aydɔl Wɔship

Dis wɔship na Jɔn tɔk bɔt am na Reveleshɔn 9: 20. “Bɔt di ɔda pipul den, we den bad bad tin ya nɔ kil, nɔ bin ripent fɔ di wok we den an du, so dat den nɔ go wɔship debul den, ɛn aydɔl den we den mek wit gold, silva, bras, ston, ɛn wud, we nɔ ebul fɔ si ɔ yeri ɔ waka.

Student Infɔmeshɔn

Nem _____

Adrɛs _____

Siti _____ Stet _____ Zip _____

Imel adres _____ Fon _____

Entay aw yu ondastand di lesin mesej en yu kwestyon o koment den. Send den to di instrakta we de don ya.

-

-

-

Instrakta Infomeshon

Nem _____

Adres _____

City _____ Steyt _____ Zip _____ Imel adres
